
Experienþa Japoniei, folositã
de România pentru reducerea

riscurilor la cutremure
l Raed Arafat, ISU: "Avem deja o colaborare mai intensã pe
partea de pregãtire a populaþiei"l Tomniþa Florescu, viceprimarul
Capitalei: "Consolidarea clãdirilor cu risc seismic poate începe în
Centrul vechi"

Experienþa Japoniei poate fi folo-
sitã de România pentru reducerea
riscurilor la dezastre, potrivit Minis-
terului Afacerilor Interne, care
aminteºte cã, la nivel central ºi lo-
cal, în þara asiaticã sunt dezvoltate
politici de colaborare privind preve-
nirea cutremurelor, rãspunsul ºi re-
construcþia dupã aceste dezastre.

Departamentul pentru Situaþii de
Urgenþã din þara noastrã (DSU) ºi

Ambasada Japoniei în România au
organizat în luna martie, la Bucu-
reºti, conferinþa România-Japonia
despre managementul dezastre-
lor, care a urmãrit dezvoltarea coo-
perãrii între cele douã þãri, prin
schimb de experienþã în domeniul
reducerii riscurilor la cutremure.
Participanþii au vorbit despre siste-
mele ºi instituþiile care au drept
scop reducerea riscurilor la dezas-

tre, politicile puse în practicã de
autoritãþi pentru atingerea acestui
scop, precum ºi modul în care se
poate implica sectorul privat.

Conform DSU, România ºi Japo-
nia se aseamãnã din punct de ve-
dere al riscurilor la cutremure. "De
exemplu, cutremurul din România,
din 1977, a avut o magnitudine de
7,2 pe scara Richter, în vreme ce în
Japonia s-au înregistrat cutremure

similare în aprilie 2016 (7,3) ºi în
octombrie 2016 (6,6)", potrivit
DSU.

Prezent la conferinþa de luna tre-
cutã, Raed Arafat, ºeful DSU, a de-
clarat cã autoritãþile din þara noa-
strã au stabilit deja locurile unde ar
putea fi duºi sinistraþii în cazul unui
seism puternic, dar acestea nu vor
fi anunþate cu exactitate din timp,
pentru cã nu se ºtie dacã vor fi
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utilizabile dupã cutremur.
Domnia sa a declarat: "Inspecto-

ratul pentru Situaþii de Urgenþã are
identificate zonele unde sã fie duºi
sinistraþii în cazul unui cutremur
major. Este vorba despre zona Are-
nei Naþionale, zona Palatului Parla-
mentului, alte zone în care putem
avea sinistraþii. Zona unde vor fi
duºi aceºtia nu trebuie sã fie în
zona apropiatã seismului. Sigur cã
putem vorbi de parcuri, stadioane,
dar poate apãrea lichefiere. Pânã la
un punct, aceastã lichefiere este
comunã în toate cutremurele ma-
jore. Este un fenomen prin care so-
lul saturat, mai ales cu sedimente
recente, nisip, pietriº ºi umpluturi
din construcþii, poate sã-ºi piardã
puterea în timpul cutremurelor.
Asta poate duce apoi la scufunda-
rea ºi deplasarea unor clãdiri sau
avarii în structuri prin scuturarea
propriu-zisã ºi apa sã iasã la
suprafaþã, iar zona sã fie imposibil
de folosit".

Secretarul de stat a adãugat cã
existã o colaborare cu Japonia,
care a început cu mulþi ani în urmã,
în programele de pregãtire a po-
pulaþiei pentru seisme.

Raed Arafat a menþionat: "Avem
o colaborare mai intensã pe partea
de pregãtire a populaþiei, mai de
demult. Am avut ofiþeri de la IGSU
care au stat în Japonia ºi au asistat
la toate acþiunile lor de pregãtire a
populaþiei. Sunt unele lucruri pe
care le-am implementat ºi pe care
le-am preluat de la ei. Filmuleþele
sunt, o parte, preluate de la ei. La
fel, caravana pentru instruirea po-
pulaþiei. Acum, sper sã gãsim solu-
þii pentru finanþarea unui simula-
tor de cutremur mobil pe care sã-l
ducem la ºcoli ºi unde copiii sã fie
expuºi unei experienþe, sã afle ce
înseamnã un cutremur ºi cum sã
reacþioneze".

Oficialul DSU a mai spus cã anul
trecut a fost aprobatã platforma de
reducere a riscului la dezastre, care
aduce toate instituþiile implicate
într-un plan comun. "Integratorul
este, la acest moment, Ministerul
Afacerilor Interne", a precizat Raed
Arafat.

Viceprimarul Capitalei:

"Sunt sute de clãdiri cu risc

seismic. Expertizele trebuie

fãcute de o societate"

Viceprimarul Capitalei, Tomniþa
Florescu, a declarat, la conferinþa
amintitã, cã lucrãrile pentru conso-

lidarea clãdirilor din Bucureºti ava-
riate de cutremurul din 1977 pot fi
începute în Centrul Vechi, în condi-
þiile în care de 40 de ani nu s-a fã-
cut nimic în acest sens. Domnia sa
a subliniat cã imobilele în cauzã
trebuie sã fie expertizate din nou.

"Sunt 40 de ani de la cutremur,
au fost fãcute câteva consolidãri
doar pânã la etajele 2-3. (…) Sunt
sute de clãdiri cu risc seismic.
Expertizele trebuie fãcute de o so-
cietate, nu poate face Primãria
acest lucru, pentru cã are puþini
oameni. Consolidarea cu finisaje a
unui bloc obiºnuit cu 4-5 etaje du-
reazã doi ani. O expertizã dureazã
cam o lunã-douã, apoi începe pro-
iectul de consolidare, cam tot o
lunã-douã".

Potrivit Tomniþei Florescu, conso-
lidarea ar putea începe cu clãdirile
din Centrul vechi, unde sunt case
mai mici.

"Am dori sã începem cu Centrul
vechi, unde sunt case mai mici, cu
locatari mai puþini", a spus doamna
Florescu, adãugând: "Realist, pu-
tem începe cu câteva clãdiri de pa-
trimoniu, dar ele trebuie expertiza-
te din nou. Clãdirile cu risc seismic
sunt de ordinul sutelor, 180 au bu-
linã roºie. Institutul de Construcþii
va face acele expertize, pentru cã
acestea pe care le avem acum sunt
din anii 1990-1995. Pentru zona cu
bulinã nu poþi face consolidãri cu
oameni în interior, aceºtia trebuie
relocaþi".

Viceprimarul a mai spus cã,
printr-o lege nouã, proprietarii vor
fi obligaþi sã se mute din imobile
ca sã poatã fi consolidate.

Doamna Florescu a menþionat cã,
în cazul unui cutremur mare, în Bu-
cureºti sunt stabilite 12 ºcoli unde
ar putea fi duºi sinistraþii. „În situa-
þii de urgenþã, sunt 12 ºcoli, câte
douã pe sector, cu spaþii amenajate
cu truse de urgenþã, ºi Arena Naþio-
nalã, cu structurã modularã moder-
nã", a explicat doamna Florescu.

Mihai Busuioc, secretarul

general al Guvernului:

"Legislaþia privind

reabilitarea clãdirilor

trebuie modificatã"

Legislaþia privind reabilitarea clã-
dirilor trebuie modificatã în sensul
asigurãrii locuinþelor de necesitate
în care persoanele sã poatã fi mu-
tate pe timpul reabilitãrii, iar drep-
tul la siguranþã colectivã trebuie sã

primeze în faþa celui individual, a
declarat, la evenimentul amintit,
secretarul general al Guvernului,
Mihai Busuioc. Domnia sa a preci-
zat: "Dreptul la siguranþã colectivã
trebuie sã fie prioritar celui la pro-
prietate individualã, iar în cazul
unui imobil în care sunt 100 de
unitãþi locative ºi unul sau doi din-
tre proprietari nu sunt de acord cu
reabilitarea acelui imobil, cred cã
este important sã modificãm legis-
laþia". Reprezentantul guvernului a
adãugat cã este deosebit de
importantã crearea unui fond
locativ de necesitate, unde sã
poatã fi mutate persoanele pe

timpul reabilitãrii caselor.
"A reieºit, în urma experienþelor,

cã cei care se mutã în aceste locu-
inþe, în special persoanele în
vârstã, ar dori sã rãmânã în acele
apartamente ºi sã nu se mai întoar-
cã în locuinþele lor", a afirmat dom-
nul Busuioc, precizând: "Cred cã
este o oportunitate sã putem crea
un mecanism prin care cei ce vor
sã rãmânã în aceste locuinþe, pe
baza unui acord, sã poatã sã facã
acest lucru renunþând la dreptul
lor asupra locuinþei care a fost
supusã reabilitãrii".
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Kato Takaaki, profesor asociat la Institutul de ªtiinþã Industrialã, Univer-

sitatea din Tokyo, declarã cã planificarea urbanã ar trebui sã aibã trei

scopuri majore:

1. Crearea de oraºe mai puþin vulnerabile, astfel:

- transformarea zonelor vulnerabile în zone mai puþin vulnerabile;

- împiedicarea procesului de transformare a zonelor non-vulnerabi-

le cu potenþial în zone vulnerabile;

- reucerea vulnerabilitãþii împrejurimilor ori a întregului oraº prin

dezvoltare urbanã individualã, care nu priveºte doar clãdirile, ci ºi zone-

le înconjurãtoare.

2. Menþinerea funcþiilor esenþiale urbane pentru rãspuns de urgenþã în

eventualitatea unui dezastru natural.

3. Pregãtirea pre-dezastru, pentru ca redresarea post-dezastru sã aibã

loc cât mai adecvat ºi calm.


